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Nr 6/106 (czerwiec) 2018 

 
Polskie Towarzystwo Turystyczno-Krajoznawcze 
Oddziağ ĂSudety Zachodnieò Jelenia G·ra 

Komisja Krajoznawcza 

Wprowadzenie 

 

hŘŘŀƧŊŎ ŎȊŜǊǿŎƻǿȅ ƴǳƳŜǊ LƴŦƻǊƳŀǘƻǊŀ YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊŜƎƻ ȊŀƳƛŜǎȊŎȊŀƳ ǊŜƭŀŎƧť ȊŜ 

ǎǿƻƧŜƧ ǿȅǇǊŀǿȅ ǿ !ƭǇȅΣ ƪǘƽǊŀ niestety skoƵŎȊȅƱŀ ǎƛť ǘǊŀƎƛŎȊƴƛŜΦ tƻƪŀȊǳƧť Ƨŀƪ ōŀǿƛƱŀ 

ǎƛť ƳƱƻŘȊƛŜȍ ƴŀ Ǉƛƪƴƛƪǳ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴȅƳ w ramach projektu MƻƧŀ aŀƱŀ hƧŎȊȅȊƴŀΦ 

!ōȅ ȊŀŎƘťŎƛŏ Řƻ ŘŀƭǎȊȅŎƘ ǿȅƧŀȊŘƽǿ ȊŀƳƛŜǎȊŎȊŀƳ ǊŜƭŀŎƧť Ȋ ƳƻƧŜƧ ǿȅǇǊŀǿȅ ƴŀ _ƻǘǿť 

ƛ Řƻ 9ǎǘƻƴƛƛΦ /ƻ ǇǊŀǿŘŀ ƻŘōȅƱŀ ǎƛť ƻƴŀ Ƨǳȍ ƧŀƪƛǏ ŎȊŀǎ ǘŜƳǳ ŀƭŜ ŘƻǇƛŜǊƻ ǘŜǊŀȊ 

ǳǇƻǊȊŊŘƪƻǿŀƱŜƳ ǎǿƻƧŜ ƴƻǘŀǘƪƛ ƛ ƴŀǇƛǎŀƱŜƳ ǎǘƻǎƻǿƴŊ ǊŜƭŀŎƧťΦ aŀƳ ƴŀŘȊƛŜƧťΣ ȍŜ 

ƳŀǘŜǊƛŀƱȅ ȊŀƳƛŜǎȊŎȊƻƴŜ ǿ ƴƛƴƛŜƧǎȊȅƳ ƴǳƳŜǊȊŜ L¢ ǿƴƛƻǎŊ ƴƻǿŜ ǎǇƻƧǊȊŜƴƛŜ ƴŀ 

ǇƻŘǊƽȍŜΦ 

ÀȅŎȊť ƳƛƱŜƧ ƭŜƪǘǳǊȅΦ 

YǊȊȅǎȊǘƻŦ ¢ťŎȊŀ  
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/Ȋŀƪ ƪǊŜǎƻǿȅ нлмсΥ _ƻǘǿŀ ς Estonia 

W dniach 26.06.-04.07.2016 roku uczestnicy zorganizowanego na wniosek Komisji 

Krajoznawczej ZG PTTK Czaku kresowego ƻŘǿƛŜŘȊƛƭƛ ǘŜǊŜƴȅ ŘȊƛǎƛŜƧǎȊŜƧ _ƻǘǿȅ ƛ 

9ǎǘƻƴƛƛΦ .ŜȊǇƻǏǊŜŘƴƛƳ ƻǊƎŀƴƛȊŀǘƻǊŜƳ ƛƳǇǊŜȊȅ ōȅƱ hŘŘȊƛŀƱ t¢¢Y αaŀȊƻǿǎȊŜέΦ  

 

bŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ ƳťŎȊŊŎȅƳ ƻƪŀȊŀƱ ǎƛť ǇƛŜǊǿǎȊȅ ŘȊƛŜƵΦ ²ȅƴƛƪŀƱƻ ǘƻ ƎƱƽǿƴƛŜ Ȋ ōǊŀƪǳ 

ǇǊȊȅȊǿȅŎȊŀƧŜƴƛŀ ǇƻŘǊƽȍƻǿŀƴƛŀ ǇǊȊŜȊ ŎŀƱȅ ŘȊƛŜƵ ŀǳǘƻōǳǎŜƳΦ tƽȋƴƛŜƧ ƴƛŜ ōȅƱƻ ǘŀƪ ȍƭŜΦ 

tƻ ǇǊȊŜƧŜŎƘŀƴƛǳ ǇǊȊŜȊ [ƛǘǿť ǿƧŜŎƘŀƭƛǏƳȅ ƴŀ ǘŜǊŜƴ _ƻǘǿȅΦ hŘ ǊŀȊǳ ǎǇƻǘƪŀƱŀ ƴŀǎ 

ǇǊȊȅƪǊŀ ƴƛŜǎǇƻŘȊƛŀƴƪŀΦ ¢ǳȍ Ǉƻ ǇǊȊŜƪǊƻŎȊŜƴƛǳ ƎǊŀƴƛŎȅ ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ ƴŀǎȊŀ ŘǊƻƎŀ 

ȊƴƛƪƱŀΣ ŘƻǎƱƻǿƴƛŜΦ tǊȊŜŘ ƴŀƳƛ ǿƛŘŀŏ ōȅƱƻ ǘȅƭƪƻ ƪǳǊȊΦ hƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ ŘǊƻƎŀ ǘŀ 

ŘƻǇƛŜǊƻ ƧŜǎǘ ǿ ŦŀȊƛŜ ōǳŘƻǿȅΦ tƻǿƻƭǳǘƪǳ ŀƭŜ ƧŜŘƴŀƪ ŘƻƧŜŎƘŀƭƛǏƳȅ Řƻ ŎŜƭǳ ŎȊȅƭƛ 

ƳƛŜƧǎŎƻǿƻǏŎƛ 5ȅƴŜōǳǊƎΦ ¢ŀƳ ǘŜȍ ǿƛŜŎȊƻǊŜƳ ǎǇƻǘƪŀƭƛǏƳȅ ǎƛť ǿ Domu polskim z 

ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŎƛŜƭŀƳƛ ǎǇƻƱŜŎȊƴƻǏŎƛ ǇƻƭǎƪƛŜƧΦ 5ƻǿƛŜŘȊƛŜƭƛǏƳȅ ǎƛť Ƨŀƪ ǿȅƎƭŊŘŀ ƻōŜŎƴƛŜ 

ǎȅǘǳŀŎƧŀ tƻƭŀƪƽǿ ƴŀ _ƻǘǿƛŜΣ Ŏƻ tƻƭŀŎȅ ǊƻōƛŊ ōȅ ȊŀǇŜǿƴƛŏ ǎƻōƛŜ ƻŘǊƻōƛƴť 

ƴƛŜȊŀƭŜȍƴƻǏŎƛΦ 5ƻǿƛŜŘȊƛŜƭƛǏƳȅ ǎƛť ǘŀƪȍŜ Ƨŀƪ ǊƻŘŀƪƽǿ ǇƻȊƻǎǘŀƱȅŎƘ ǘǳǘŀƧ Ǉƻ LL ǿƻƧƴƛŜ 

ǏǿƛŀǘƻǿŜƧ ǿǎǇƛŜǊŀ ǎǇƻƱŜŎȊŜƵǎǘǿƻ ǇƻƭǎƪƛŜΦ bǇΦ ǊŜƳƻƴǘ Domu polonijnego w 

5ŀǳƎŀǾǇƛƭǎƛŜ ōȅƱ ǎŦƛƴŀƴǎƻǿŀƴȅ ȊŜ ȊōƛƽǊƪƛ ōťŘŊŎŜƧ ŘŀǊŜƳ ƴŀǊƻŘǳ ǇƻƭǎƪƛŜƎƻ Řƭŀ 

ǊƻŘŀƪƽǿ ƛ ŘƻǘŀŎƧƛ ǎŜƴŀǘǳ wȊŜŎȊȅǇƻǎǇƻƭƛǘŜƧΦ tƻŘŎȊŀǎ ƴŀǎȊŜƎƻ ǎǇƻǘƪŀƴƛŀ 

ǿȅƳƛŜƴƛƭƛǏƳȅ ǎƛť ǇƻŘŀǊǳƴƪŀƳƛ ŀ ǘŀƪȍŜ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƭƛǏƳȅ ƪǊƽǘƪŊ Ȋŀōŀǿť Ȋ ǘŀƵŎŀƳƛ ƛ 

ǏǇƛŜǿŜƳΦ 

5ǊǳƎƛŜƎƻ Řƴƛŀ ƴŀǎȊŜƎƻ Ǉƻōȅǘǳ ƴŀ _ƻǘǿƛŜ ǇƻȊƴŀǿŀƭƛǏƳȅ 5ȅƴŜōǳǊƎΦ 5ƻǘŀǊƭƛǏƳȅ Řƻ 

ǘǿƛŜǊŘȊȅ ȊōǳŘƻǿŀƴŜƧ ƴŀ ƳƛŜƧǎŎǳ ŘŀǿƴŜƎƻ ȊŀƳƪǳ ƪǊȊȅȍŀŎƪƛŜƎƻΦ hƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ ǘƻ 
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ƪǊƽƭ {ǘŜŦŀƴ .ŀǘƻǊȅ ǿȅōǳŘƻǿŀƱ ƴƻǿŊ ǘǿƛŜǊŘȊť ƻǊŀȊ ƭƻƪƻǿŀƱ ƴƻǿŜ Ƴƛŀǎǘƻ Dyneburg. 

/ƛŜƪŀǿƻǎǘƪŊ ƧŜǎǘ ŦŀƪǘΣ ȍŜ ǿ мфнл ǊƻƪǳΣ ƴŀ ƳƻŎȅ ǇƻǊƻȊǳƳƛŜƴƛŀ ȊŜ ǎǘǊƻƴŊ ƱƻǘŜǿǎƪŊΣ 

Ƴƛŀǎǘƻ ȊƻǎǘŀƱƻ ȊŘƻōȅǘŜ ǇǊȊŜȊ ǿƻƧǎƪŀ ǇƻƭǎƪƛŜ ŀ ƴŀǎǘťǇƴƛŜ ǇǊȊŜƪŀȊŀƴŜ _ƻǘȅǎȊƻƳ 

ǇǊȊŜȊ WƽȊŜŦŀ tƛƱǎǳŘǎƪƛŜƎƻΦ ½ ƴƻǿǎȊȅŎƘ ŘȊƛŜƧƽǿ ǿŀǊǘŜ ƧŜǎǘ ƻōŜƧǊȊŜƴƛŀ ǳƳƛŜǎȊŎȊƻƴŜƧ 

na budynkǳ ǿƛŜȍȅ ŎƛǏƴƛŜƵ ǿ Ǌƻƪǳ нлмо ǇǊȊŜȊ ǇǊŜȊȅŘŜƴǘŀ .ǊƻƴƛǎƱŀǿŀ 

Komorowskiego tablicy z okazji 150-ƭŜŎƛŀ tƻǿǎǘŀƴƛŀ {ǘȅŎȊƴƛƻǿŜƎƻΦ ¢ǊȊŜōŀ ǇǊȊȅȊƴŀŏΣ 

ȍŜ ŀǘŀƪ ƴƛŜǿƛŜƭƪƛŜƎƻ ōƻ рл-ƻǎƻōƻǿŜƎƻ ƻŘŘȊƛŀƱǳ ǇƻǿǎǘŀƵŎƽǿ ǇƻŘ ǿƻŘȊŊ ƘǊŀōƛŜƎƻ 

Leona Broel-tƭŀǘŜǊŀ ōȅƱ Řƭŀ wƻǎƧŀƴ ǿƛŜƭƪƛƳ ȊŀǎƪƻŎȊŜƴƛŜƳΦ bƛŜ ǎǇƻŘȊƛŜǿŀƭƛ ǎƛť ƻƴƛ 

ŎȊŜƎƻǏ ǘŀƪƛŜƎƻΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ƘǊŀōƛŀ Ȋŀ ǎǿƻƧŜ ŎȊȅƴȅ ȊƻǎǘŀƱ ǎǘǊŀŎƻƴȅΦ 

¢ǿƛŜǊŘȊŀ ƻƪŀȊŀƱŀ ǎƛť ǘŀƪ ǊƻȊƭŜƎƱŀΣ ȍŜ ǘǊȊŜōŀ ōȅƱƻ ǇƻǏǿƛťŎƛŏ ǎǇƻǊƻ ŎȊŀǎǳ ōȅ ȊƻōŀŎȊȅŏ 

ŎƘƻŎƛŀȍ ƴƛŜǿƛŜƭƪƛ ƧŜƧ ŦǊŀƎƳŜƴǘΦ YƻƭŜƧƴȅƳƛ ȊǿƛŜŘȊŀƴȅƳƛ ƻōƛŜƪǘŀƳƛ ōȅƱȅ ŎŜǊƪƛŜǿ ǏǿΦ 

.ƻǊȅǎŀ ƛ DƭŜōŀΣ ƪƻǏŎƛƽƱ ŜǿŀƴƎŜƭƛŎƪƛ aŀǊŎƛƴŀ [ǳǘǊŀ ƛ ƪŀǘƻƭƛŎƪŀ ǏǿƛŊǘȅƴƛŀ ǇΦ ǿΦ 

bƛŜǇƻƪŀƭŀƴŜƎƻ tƻŎȊťŎƛŀ batΦ  

 

.ŀǊŘȊƻ ŎƛŜƪŀǿȅƳ ƻōƛŜƪǘŜƳ ƻƪŀȊŀƱ ǎƛť ƪƻǏŎƛƽƱ ǇΦǿΦ ǏǿΦ [ǳŘǿƛƪŀ ǿ YǊŀǎƱŀǿƛǳΦ 

tƻƴƛŜǿŀȍ Ƴƛŀǎǘƻ ǘƻ ȊǿƛŊȊŀƴŜ ōȅƱƻ Ȋ ǊƻŘȊƛƴŊ tƭŀǘŜǊƽǿΣ ƴƛŎ ŘȊƛǿƴŜƎƻΣ ȍŜ ǿ 

ǇƻŘȊƛŜƳƛŀŎƘ ƪƻǏŎƛƻƱŀ ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť ƳŀǳȊƻƭŜǳƳΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ƻŎȊŜƪǳƧŊŎ ƴŀ 

ȊƳŀǊǘǿȅŎƘǿǎǘŀƴƛŜ ǎǇƻŎȊȅǿŀƧŊ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŎƛŜƭŜ ǘŜƎƻ ǊƻŘǳΦ aƛŜƧǎŎŜ ǘƻ ƧŜǎǘ ƴŀ Ŏƻ 

ŘȊƛŜƵ ȊŀƳƪƴƛťǘŜ ƛ ŀōȅ ǎƛť ǘŀƳ Řƻǎǘŀŏ ƳǳǎƛƳȅ ȊŀŎȊŜƪŀŏ ŀȍ ȊƧŀǿƛ ǎƛť ƻǇƛŜƪǳƴƪŀ Ȋ 

wielkim starym kluczem, ƪǘƽǊȅƳ ƻǘǿƛŜǊŀ ŘǊȊǿƛΦ ² ǇƻŘȊƛŜƳƛŀŎƘ ǇŀƴǳƧŜ ŎƘƱƽŘ ǿƛťŎ 

ƎŘȅ ǘŀƳ ǿŜǎȊƭƛǏƳȅ Ȋ ƎƻǊŊŎŜƎƻ ǇƻǿƛŜǘǊȊŀ ǇǊȊŜȍȅƭƛǏƳȅ ƭŜƪƪƛ ǎȊƻƪΦ ²ŀǊǘƻ ƧŜŘƴŀƪ ōȅƱƻ 

ȊƻōŀŎȊȅŏ ǘƻ ƳƛŜƧǎŎŜΦ tƻŎƘƻǿŀƴȅŎƘ ƧŜǎǘ ǘǳ ōƻǿƛŜƳ ǿƛŜƭǳ ȊŀŎƴȅŎƘ ƭǳŘȊƛΦ  



5 
 

 

tǊȊȅ ƻƎǊƻŘȊŜƴƛǳ ƪƻǏŎƛƻƱŀ Ȋŀǎǘƻǎƻǿŀƴƻ ŎƛŜƪŀǿŜ ǊƻȊǿƛŊȊŀƴƛŜ ǳƳƻȍƭƛǿƛŀƧŊŎŜ 

ƻŎƘƱƻŘȊŜƴƛŜ ƻǊƎŀƴƛȊƳǳΦ ¦ƳƛŜǎȊŎȊƻƴƻ ǘǳΣ ǇǊȊȅ ƪǊŀƴƛŜΣ ȊŀǿƛŜǎȊƻƴȅ ƴŀ ƱŀƵŎǳǎȊƪǳ 

ƳŜǘŀƭƻǿȅ ƪǳōŜƪΦ bƛŜ ǘǊȊŜōŀ ōȅƱƻ ǎȊǳƪŀŏ ȍŀŘƴŜƎƻ ƴŀŎȊȅƴƛŀΣ ǿȅǎǘŀǊŎȊȅƱƻ Ǝƻ ƻǇƱǳƪŀŏ ƛ 

Ƨǳȍ Ƴƻȍƴŀ ōȅƱƻ ƴŀǇƛŏ ǎƛť ȊƛƳƴŜƧ ǿƻŘȅΦ 

bƛŜ ǇƻȊƻǎǘŀƱƻ ƴŀƳ ƴƛŎ ƛƴƴŜƎƻ Ƨŀƪ ǇǊȊŜƧǏŏ ƴŀ ǿȊƎƽǊȊŜ ǿ ǎǘǊƻƴť ǇƛťƪƴŜƎƻ ǇŀƱŀŎǳΦ 

bƛŜǎǘŜǘȅ ƎŘȅ Ƨǳȍ ǘŀƳ ŘƻǘŀǊƭƛǏƳȅ ǊƻȊǇŀŘŀƱ ǎƛť ŘŜǎȊŎȊΦ tƻƴƛŜǿŀȍ ƴƛŜ ōȅƱƻ ǎƛť ƎŘȊƛŜ 

ǎŎƘƻǿŀŏ ǿŜǎȊƭƛǏƳȅ Řƻ ǳƳƛŜǎȊŎȊƻƴŜƧ ƴŀ ǎƪǊȊȅȍƻǿŀƴƛǳ ŀƭŜƧŜƪ ƳŜǘŀƭƻǿŜƧ ƪŀǊƻŎȅΦ .ȅƱŀ 

ƻƴŀ ƧŜŘƴŀƪ Ȋōȅǘ ƳŀƱŀ ōȅ ǇƻƳƛŜǏŎƛŏ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ŎƘťǘƴȅŎƘΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǿƛťƪǎȊƻǏŏ 

ǇƻōƛŜƎƱŀ ŘŀƭŜƧ ƭƛŎȊŊŎ ƴŀ ǘƻΣ ȍŜ ƧŀƪƻǏ ŘƻǎǘŀƴŊ ǎƛť Řƻ ŀǳǘƻōǳǎǳΦ ² ǘȅƳ ƳƻƳŜƴŎƛŜ 

ŘƻǎǘǊȊŜƎƭƛǏƳȅΣ ȍŜ ƴŀǎȊ ŀǳǘƻōǳǎ ǿƱŀǏƴƛŜ ǇƻŘƧŜȍŘȍŀ Ȋ ŘǊǳƎƛŜƧ ǎǘǊƻƴȅ ǿȊƎƽǊȊŀΦ 

YƛŜǊƻǿŎŀ ȊƴŀƧŊŎȅ ǘŜǊŜƴ ȊǊƻōƛƱ ƴŀƳ ƳƛƱŊ ƴƛŜǎǇƻŘȊƛŀƴƪťΦ ½ŀǇŀǊƪƻǿŀƱΣ ƻǘǿƻǊȊȅƱ ŘǊȊǿƛ 

i, szŜƭƳŀ ƧŜŘŜƴΣ ǳǏƳƛŜŎƘŀƱ ǎƛť ǇƻŘ ƴƻǎŜƳΦ 

¢ŜǊŀȊ ǳŘŀƭƛǏƳȅ ǎƛť Řƻ ƳƛŜƧǎŎƻǿƻǏŎƛ !ƎƭƻƴŀΣ ƴŀƧǿŀȍƴƛŜƧǎȊŜƎƻ ƳƛŜƧǎŎŀ Řƭŀ ƪŀǘƻƭƛƪƽǿ 

ƴŀ _ƻǘǿƛŜΦ ¢ƻ ǘǳǘŀƧ ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť α_ƻǘŜǿǎƪŀ /ȊťǎǘƻŎƘƻǿŀέ ŎȊȅƭƛ ōŀȊȅƭƛƪŀ 

²ƴƛŜōƻǿȊƛťŎƛŀ bŀƧǏǿƛťǘǎȊŜƧ aŀǊȅƛ tŀƴƴȅΦ  ² ǎŀƴƪǘǳŀǊƛǳƳ ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť cudowny 

wizerunek Matki Boskiej nazywanej tǊȊŜǿƻŘƴƛŎȊƪŊ Ȋ YǿƛŀǘŜƳ. 

²ƱŀǏŎƛǿƛŜ ǏǿƛťǘƻǏŏ ǘŜƎƻ ƳƛŜƧǎŎŀ ƳƛŀƱŀ ǇƻŎȊŊǘŜƪ ǿ Ǌƻƪǳ мсфу ƪƛŜŘȅ ǘƻ мр ǎƛŜǊǇƴƛŀ 

ƻōƧŀǿƛƱŀ ǎƛť !ƴƴƛŜ ǇƻŘŎȊŀǎ ƳƻŘƭƛǘǿȅ aŀǘƪŀ .ƻǎƪŀ ǘǊȊȅƳŀƧŊŎŀ ƴŀ Ǌťƪǳ 5ȊƛŜŎƛŊǘƪƻ 

WŜȊǳǎΦ ½ōƛŜƎƛŜƳ ƻƪƻƭƛŎȊƴƻǏŎƛ ǿ ǘȅƳ ǎŀƳȅƳ ƳƻƳŜƴŎƛŜ ǇǊȊŜƻǊ ŘƻƳƛƴƛƪŀƴƽǿ ƳƛŀƱ 

ƛƴƴŜ ǿƛŘȊŜƴƛŜΦ ½ƻōŀŎȊȅƱ ƻƴ ōƛŀƱȅ ƪƻǏŎƛƽƱ Ȋ ŘǿƛŜƳŀ ǿƛŜȍŀƳƛΦ tƻƴƛŜǿŀȍ ōȅƱƻ ǘƻΣ 

ƴŀǿŜǘ Ƨŀƪ ƴŀ ǘŀƳǘŜ ŎȊŀǎȅΣ ƴƛŜǎǇƻǘȅƪŀƴŜΣ Ǉƻǎǘŀƴƻǿƛƻƴƻ ǿȅōǳŘƻǿŀŏ ǘŀƪƛ ǿƱŀǏƴƛŜ 

ƪƻǏŎƛƽƱ ƛ ǳƳƛŜǏŎƛŏ ǿ ƴƛƳ ƻōǊŀȊ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƧŊŎȅ ǿƛŘȊŜƴƛŜ !ƴƴy. Akt fundacyjny 

ǎǇƛǎŀƴƻ ǿ Ǌƻƪǳ мтллΣ ŀ ƴŀ ōǳŘƻǿť ƴƻǿŜƧ ǏǿƛŊǘȅƴƛ ǎȊƭŀŎƘŎƛŀƴƪŀ 9ǿŀ Wǳǎǘȅƴŀ 

{ȊƻǎǘƻǿƛŎƪŀ ǇƻŘŀǊƻǿŀƱŀ ŘƻƳƛƴƛƪŀƴƻƳ нл ǿǎƛ Ȋ фл ŘƻƳŀƳƛ ƛ н ŦƻƭǿŀǊƪŀƳƛΦ 

tƛŜǊǿǎȊȅ ŘǊŜǿƴƛŀƴȅ ƪƻǏŎƛƽƱ Ƨŀƪƛ ǘǳ ǿȊƴƛŜǎƛƻƴƻ ǎǇƱƻƴŊƱ ǿ Ǌƻƪǳ мтсс ƛ ȊŀǊŀȊ 

ǇǊȊȅǎǘŊǇƛƻƴƻ Řƻ ōǳŘƻǿȅ ƴƻǿŜƧ ōŀǊƻƪƻǿŜƧ ǏǿƛŊǘȅƴƛΣ ǘȅƳ ǊŀȊŜƳ ƳǳǊƻǿŀƴŜƧΦ hōƻƪ 

ǇƻǿǎǘŀƱ ƪƭŀǎȊǘƻǊΣ ŀ ǇƽȋƴƛŜƧ ǎȊƪƻƱŀ ƛ ǎŜƳƛƴŀǊƛǳƳ ŘǳŎƘƻǿƴŜΦ YƛŜŘȅ ǘŜǊŜƴȅ ǘŜ ȊƻǎǘŀƱȅ 

ȊŀƧťǘŜ ǇǊȊŜȊ wƻǎƧŀƴ ȊƭƛƪǿƛŘƻǿŀƴƻ ǎŜƳƛƴŀǊƛǳƳ ŀ ƪƭŀǎȊǘƻǊ ǇǊȊŜƳƛŜƴƛƻƴƻ ƴŀ 

ƳƛŜǎȊƪŀƴƛŀ ƪƻƳǳƴŀƭƴŜΦ hōŜŎƴƛŜ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ǿǊƽŎƛƱƻ Řƻ stanu pierwotnego. Jedynym 

Ŏƻ ǳȍȅǿŀƴŜ ōȅƱƻ ǎǘŀƭŜ ǇǊȊŜȊ ƳƛŜǎȊƪŀƵŎƽǿ Ƨŀƪ ƛ ǇƛŜƭƎǊȊȅƳƽǿ ƧŜǎǘ ŎǳŘƻǿƴŜ ȋǊƽŘƱƻΣ 

ƪǘƽǊŜ ƳƛƳƻ ȊŀƳƪƴƛťŎƛŀ ǇǊȊŜȊ ǿƱŀŘȊŜ ƪƻƳǳƴƛǎǘȅŎȊƴŜ ǿ ƭŀǘŀŎƘ сл-tych XX wieku 

ȊƴŀƭŀȊƱƻ ǎƻōƛŜ ƴƻǿŜ ǳƧǏŎƛŜ ǇƻȊŀ ȊŀǎǘǊȊŜȍƻƴȅƳ ǘŜǊŜƴŜƳΦ   

Jedziemy do Ludzy ς ƴŀƧǎǘŀǊǎȊŜƎƻ Ƴƛŀǎǘŀ ƴŀ _ƻǘǿƛŜΣ ǿȊƳƛŀƴƪƻǿŀƴŜƎƻ Ǉƻ ǊŀȊ 

ǇƛŜǊǿǎȊȅ ǿ Ǌƻƪǳ ммтоΦ ½ƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť ǘŀƳ ȊŀƳŜƪΣ ŀ ǿƱŀǏŎƛǿƛŜ ǘƻ Ŏƻ Ǉƻ ƴƛƳ ǇƻȊƻǎǘŀƱƻΦ 
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{Ŋ ǘƻ ǊŜǎȊǘƪƛ ƳǳǊƽǿ ǿȊƴƛŜǎƛƻƴȅŎƘ Ȋ ŎȊŜǊǿƻƴŜƧ ŎŜƎƱȅΦ wŜǎȊǘƪƛ ŀƭŜ ƧŀƪƛŜ ƛƳǇƻƴǳƧŊŎŜΦ 

hǘŀŎȊŀƧŊ ƻƴŜ ƪƛƭƪǳƘŜƪǘŀǊƻǿȅ ǇƭŀŎ ƴŀ ǿȊƎƽǊȊǳ ƴŀŘ ƧŜȊƛƻǊŜƳΦ ¢ǊȊŜōŀ ǇǊȊȅȊƴŀŏΣ ǊƻōƛŊ 

ǿǊŀȍŜƴƛŜΗ 

 

hǎǘŀǘƴƛŊ ƳƛŜƧǎŎƻǿƻǏŎƛŊ ǘŜƎƻ Řƴƛŀ ōȅƱŀ wŜȊŜƪƴŜΣ ƳŀƱŀ ƳƛŜƧǎŎƻǿƻǏŏ ǿ ƪǘƽǊŜƧ 

ŦǳƴƪŎƧƻƴǳƧŜ ƧŜŘƴŀ Ȋ ƴƛŜǿƛŜƭǳ ǎȊƪƽƱ ǇƻƭǎƪƛŎƘ ŘȊƛŀƱŀƧŊŎȅŎƘ ƴŀ _ƻǘǿƛŜΦ ²ƛŜŎȊƻǊŜƳ 

ǎǇƻǘƪŀƭƛǏƳȅ ǎƛť Ȋ ǇǊŀŎǳƧŊŎȅƳƛ ǘŀƳ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭŀƳƛΦ {Ŋ ƻƴƛ ōŀǊŘȊƻ ŘǳƳƴƛ Ȋ ǘŜƎƻΣ ȍŜ 

ǳŎȊŊ ǘǳǘŀƧΣ ƛ Ȋ ǘŜƎƻΣ ȍŜ ǎǘǿƻǊȊȅƭƛ ƧŜŘƴŊ Ȋ ƭŜǇƛŜƧ ƻŎŜƴƛŀƴȅŎƘ ǇƭŀŎƽǿŜƪ ƻǏǿƛŀǘƻǿȅŎƘΦ 

²ŎȊŜǏƴƛŜƧ ƴƛŜǎǘŜǘȅ Ƴƻǿŀ Ǉƻƭǎƪŀ ōȅƱŀ ȊŀƪŀȊŀƴŀ ƛ ǿȅƎƭŊŘŀƱƻ ƴŀ ǘƻΣ ȍŜ ƳƻȍŜ 

ŎŀƱƪƻǿƛŎƛŜ ȊŀƴƛƪƴŊŏΦ ¢ŜǊŀȊ Ǉƻ но ƭŀǘŀŎƘ ŦǳƴƪŎƧƻƴƻǿŀƴƛŀ ǎȊƪƻƱȅ ƴƛŜ Ƴŀ Ƨǳȍ ǘŀƪƛŎƘ 

ƻōŀǿΦ hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ǿƱŀŘȊŜ ƴƛŜ ǇƻƳŀƎŀƱȅ ǎǇŜŎƧŀƭƴƛŜ ƴƛŜǿȅƎƻŘƴŜƧ Řƭŀ ƴƛŎƘ ǇƭŀŎƽǿŎŜΦ 

bŀ ǇƻŎȊŊǘŜƪ ǘǊȊŜōŀ ōȅƱƻ ȊŘƻōȅŏ ǿȅǇƻǎŀȍŜƴƛŜΦ tƛŜǊǿǎȊŀ ǇƻƳƻŎ ǇǊȊȅǎȊƱŀ ƻŘ 

{ȊǿŜŘƽǿΣ ƪǘƽǊȊȅ ƻŦƛŀǊƻǿŀƭƛ ƪƛƭƪŀ ƱŀǿŜƪΣ ƪǊȊŜǎŜƱ ƛ ǘŀōƭƛŎťΦ bŀ ǇƻŎȊŊǘƪǳ ōȅƱƻ ǘǳ ǘȅƭƪƻ 

нн ǳŎȊƴƛƽǿΦ ¢ŜǊŀȊ ƧŜǎǘ ƛŎƘ рнсΦ ½ƳƛŜƴƛƱƻ ǎƛť ǘŀƪȍŜ ƴŀǎǘŀǿƛŜƴƛŜ ǿƱŀŘȊ Řƻ ǎȊƪƻƱȅΦ /ƻ 

ǇǊŀǿŘŀ ƴƛŜ ǇƻƳŀƎŀƧŊ ŀƭŜ ƛ ƴƛŜ ǇǊȊŜǎȊƪŀŘȊŀƧŊ Ȋŀ ōŀǊŘȊƻΦ 5Ȋƛťƪƛ ǘŜƳǳ ǎȊƪƻƱŀΣ ƧŜǏƭƛ 

ŎƘƻŘȊƛ ƻ ǿȅƴƛƪƛ ƴŀǳŎȊŀƴƛŀΣ ȊƻǎǘŀƱŀ ƻŎŜƴƛƻƴŀ ƴŀ ŘǊǳƎƛƳ ƳƛŜƧǎŎǳ ǿ ǊŀƴƪƛƴƎǳ 

ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ǎȊƪƽƱΦ ¢ƻ ōŀǊŘȊƻ Řƻbry wynik.  

5ȊƛǎƛŀƧ ǇŀƵǎǘǿƻǿŜ ǇƻƭǎƪƛŜ DƛƳƴŀȊƧǳƳ ǿ wŜȊŜƪƴŜ ǇƻǎƛŀŘŀ ǿƛŜƭŜ ŘƻōǊȊŜ 

ǿȅǇƻǎŀȍƻƴȅŎƘ ǎŀƭ ǘŜƳŀǘȅŎȊƴȅŎƘΦ WŜǎǘ ǘǳǘŀƧ ǎŀƭŀ ƳƻƎŊŎŀ ǇƻƳƛŜǏŎƛŏ флл ƻǎƽōΦ WŜǎǘ 

ǘŀƪȍŜ ƳŀƱŜ ƳǳȊŜǳƳΦ bŀƧǿŀȍƴƛŜƧǎƛ ǎŊ ƧŜŘƴŀƪ ƭǳŘȊƛŜΦ YŀŘǊŀ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭǎƪŀΣ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ 

posiada odpowiednƛŜ ȊŘƻƭƴƻǏŎƛ ƛ ǿƛŜŘȊť ŀƭŜ ǇǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ǿǎȊȅǎŎȅ ǇǊŀŎǳƧŊŎȅ ǘǳ 

ƭǳŘȊƛŜ ǿƪƱŀŘŀƧŊ ǿ ǎǿƻƧŊ ǇǊŀŎť ǎŜǊŎŜΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǎȊƪƻƱŀ ƻǎƛŊƎŀ ǘŀƪ ŘƻōǊŜ ǿȅƴƛƪƛ ƧŜǏƭƛ 

ŎƘƻŘȊƛ ƻ ƴŀǳŎȊŀƴƛŜΣ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ǇŀƴǳƧŊŎŀ ǘǳ ŀǘƳƻǎŦŜǊŀ ǳŘȊƛŜƭŀ ǎƛť ǊƻŘȊƛƴƻƳ ŘȊƛŜŎƛ ǘǳ 
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ǳŎȊťǎȊŎȊŀƧŊŎȅŎƘΦ aȅ ȊƻǎǘŀƭƛǏƳȅ ǇǊȊȅƧťŎƛ ƴƛŜȊǿȅƪƭŜ ƳƛƱƻΦ ! ǿ ǊŀƳŀŎƘ ǇƻƳƻŎȅ 

ǇǊȊŜƪŀȊŀƭƛǏƳȅ ǿƛŜƭŜ ǇǊȊȅǿƛŜȊƛƻƴȅŎƘ ǳǇƻƳƛƴƪƽǿ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ƻōƛŀŘ ȊŀƳƽǿƛƭƛǏƳȅ ǿ 

ǎȊƪƻƭƴŜƧ ǎǘƻƱƽǿŎŜΦ 5Ȋƛťƪƛ ǘŜƳǳ ƳƻƎƭƛǏƳȅ ǎǇǊŀǿŘȊƛŏ Ŏƻ ƧŜŘȊŊ ŘȊƛŜŎƛΦ CŀƪǘȅŎȊƴƛŜ 

ǇƻǎƛƱŜƪ ōȅƱ ǿȅƧŊǘƪƻǿƻ ǎƳŀŎȊƴȅΦ 

 

 

YƻƭŜƧƴŜƎƻ Řƴƛŀ ȊŀƘŀŎȊŀƧŊŎ ƻ ƳƛŜƧǎŎƻǿƻǏŎƛ {ǘŀƳŜǊƛŀƴȅ ƛ !ƭǳƪǎƴŜ ŘƻǘŀǊƭƛǏƳȅ Řƻ ¢ŀǊǘǳ 

ȊƴŀƴŜƎƻ ǘŀƪȍŜ Ƨŀƪƻ 5ƻǊǇŀǘΦ aƛŀǎǘƻ ǘƻΣ ǇǊȊȅƴŀƧƳƴƛŜƧ Řƭŀ ƴŀǎ tƻƭŀƪƽǿΣ ƧŜǎǘ 

ǿȅƧŊǘƪƻǿŜ Ȋŀ ǎǇǊŀǿŊ ŦƭŀƎƛ ƛŘŜƴǘȅŎȊƴŜƧ Ƨŀƪ ƴŀǎȊŀ ŦƭŀƎŀ ǇŀƵǎǘǿƻǿŀΦ ¢ƻ ƪǊƽƭ {ǘŜŦŀƴ 

.ŀǘƻǊȅ ƴŀŘŀƱ Ƴƛŀǎǘǳ ŦƭŀƎť ǿ ǇƻƭǎƪƛŎƘ ōŀǊǿŀŎƘ ƴŀǊƻŘƻǿȅŎƘΦ DŘȅ ǘŀƳ ǇǊȊȅōȅƭƛǏƳȅ 

ǇƻǿƛŜǿŀƱŀ ƻƴŀ ŘǳƳƴƛŜ ƴŀ ǊŀǘǳǎȊǳΦ ½ǊŜǎȊǘŊ ƻŎȊŜƪƛǿŀƱ ƴŀǎ ǘŀƳ ǎŀƳ ƳŜǊ ƳƛŀǎǘŀΦ 
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½ŀǇǊƻǎƛƱ ŎŀƱŊ ƎǊǳǇť Řƻ ƎƱƽǿƴŜƧ ǎŀƭƛ ǊŀǘǳǎȊŀ ƎŘȊƛŜ ŘƻǿƛŜŘȊƛŜƭƛǏƳȅ ǎƛť ŎŀƱŜƧ ƘƛǎǘƻǊƛƛ 

ƳƛŀǎǘŀΦ {ǇƻǘƪŀƴƛŜ ōȅƱƻ ōŀǊŘȊƻ ƳƛƱŜΦ tƽȋƴƛŜƧ ƳƻƎƭƛǏƳȅ ȊǊƻōƛŏ ǎƻōƛŜ ǇŀƳƛŊǘƪƻǿŜ 

ȊŘƧťŎƛŀ ǇǊȊŜŘ ǊŀǘǳǎȊŜƳΣ ǇǊȊȅ ŎƛŜƪŀǿŜƧ ŦƻƴǘŀƴƴƛŜΦ 5ƻǿƛŜŘȊƛŜƭƛǏƳȅ ǎƛťΣ ȍŜ ƧŜǎǘ ǘƻ 

Cƻƴǘŀƴƴŀ {ǘǳŘŜƴŎƪƛŜƎƻ tƻŎŀƱǳƴƪǳΦ  

 

¢ŀǊǘǳ ǘƻ Ƴƛŀǎǘƻ ǿƛŜƭǳ ǇƻƳƴƛƪƽǿΣ ƴǇΦ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƧŊŎŜƎƻ WƻƘŀƴŀ {ƪȅǘǘŜ ŎȊȅ YǊƛǎǘƛŀƴŀ 

Jaaka Petersona. Na wzƎƽǊȊǳ ¢ƻŜƳŀƎƛ ȊƴŀƧŘǳƧŊ ǎƛť Ǌǳƛƴȅ ƪŀǘŜŘǊȅ ǏǿΦ tƛƻǘǊŀ ƛ tŀǿƱŀΦ 

LŎƘ ǎǘŀƴ ȊŀŎƘƻǿŀƴƛŀ Ƨŀƪ ƛ ǿƛŜƭƪƻǏŏ ǎŊ ƛƳǇƻƴǳƧŊŎŜΦ bŀ ¦ƴƛǿŜǊǎȅǘŜŎƛŜ 5ƻǊǇŀŎƪƛƳ 

ǇƻǿǎǘŀƱŀ ƴŀƧǎǘŀǊǎȊŀ Ǉƻƭǎƪŀ ƪƻǊǇƻǊŀŎƧŀ ŀƪŀŘŜƳƛŎƪŀ YƻƴǿŜƴǘ tƻƭƻƴƛŀΦ ½Ŝ ȊƴŀƴȅŎƘ 

ŀōǎƻƭǿŜƴǘƽǿ ƴŀƭŜȍȅ ǿȅƳƛŜƴƛŏ ¢ȅǘǳǎŀ /ƘŀƱǳōƛƵǎƪƛŜƎƻ ŎȊȅ ²ƱŀŘȅǎƱŀǿŀ 

Raczkiewicza. 

YƻƭŜƧƴŀ ŎƛŜƪŀǿƻǎǘƪŀΣ ǘȅƳ ǊŀȊŜƳ ƴƛŜȊǿȅƪƱŀΣ ŎȊŜƪŀƱŀ ƴŀ ƴŀǎ ǿ ƳƛŜƧǎŎƻǿƻǏŎƛ 

tƿƭǘǎŀƳŀŀΦ ¢ƻ ǘǳǘŀƧ ƳƻȍŜƳȅ ǎǇƻǘƪŀŏ ŘǳŎƘŀ ŀƭŜ ǘŀƪƛŜƎƻ ƴƛŜǘȅǇƻǿŜƎƻ ōƻ ȊƻǎǘŀƱ ƻƴ 

ȊŀƳǳǊƻǿŀƴȅ ǿ ƳǳǊȊŜ ȊŀƳƪƻǿȅƳΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ƴƛŜ ȊŀǿǎȊŜ ǳŘŀƧŜ ǎƛť Ǝƻ ǳǎƱȅǎȊŜŏΦ ¢ƻ ƻƴ 

ƴƛŜǎǘŜǘȅ ǿȅōƛŜǊŀ ǘȅŎƘΣ ƪǘƽǊȊȅ ƳƻƎŊ ǇƻǿƛŜŘȊƛŜŏΣ ȍŜ Ǝƻ ǎǇƻǘƪŀƭƛΦ 

aƛŜƧǎŎƻǿƻǏŏ tŀƛŘŜ ό.ƛŀƱȅ YŀƳƛŜƵύ ǘƻ ǇǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ Ǌǳƛƴȅ ȊŀƳƪǳΦ ¢ƻ ǿƱŀǏƴƛŜ ƻ 

ǘŊ ǿŀǊƻǿƴƛť ǘƻŎȊȅƱȅ ǎƛť ǿƛŜƭƪƛŜ ōƻƧŜΦ bŀƧǇƛŜǊǿ ȊŘƻōȅƱȅ Ǝƻ ǿƻƧǎƪŀ Lǿŀƴŀ DǊƻȋƴŜƎƻΣ 

ǇƽȋƴƛŜƧ ǿƻƧǎƪŀ ǎȊǿŜŘȊƪƛŜΦ bŀǎǘťǇƴƛŜ ǿƻƧǎƪŀ ǇƻƭǎƪƛŜ ǇƻŘ ŘƻǿƽŘȊǘǿŜƳ ƘŜǘƳŀƴŀ 

Wŀƴŀ ½ŀƳƻȅǎƪƛŜƎƻΣ ƪǘƽǊȅ ǿŎȊŜǏƴƛŜƧ ǿȅƎǊŀƱ ǿƛŜƭƪŊ ōƛǘǿť ǇǊƻǿŀŘȊƻƴŊ ƴŀ 

ǇǊȊŜŘǇƻƭŀŎƘ ȊŀƳƪǳ Ȋ ƭƛŎȊŜōƴƛŜ ȊƴŀŎȊƴƛŜ ǿƛťƪǎȊȅƳƛ ǿƻƧǎƪŀƳƛ ǎȊǿŜŘȊƪƛƳƛΦ Yƛƭƪŀ ƭŀǘ 

ǇƽȋƴƛŜƧ ȊǿȅŎƛťǎǘǿƻ ƴŀŘ {ȊǿŜŘŀƳƛ ƻŘƴƛƽǎƱ Wŀƴ YŀǊƻƭ /ƘƻŘƪƛŜwicz. 
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²ǊŜǎȊŎƛŜ ŘƻǘŀǊƭƛǏƳȅ Řƻ ¢ŀƭƭƛƴŀ ǎǘƻƭƛŎȅ 9ǎǘƻƴƛƛΦ tǊȊŜȊ ǿƛŜƪƛ Ƴƛŀǎǘƻ ǘƻ ƴŀȊȅǿŀƱƻ ǎƛť 

wŜǿŀƭΦ 5ǳƵŎȊȅŎȅ ǿȅōǳŘƻǿŀƭƛ ǘǳ ƧŜŘƴŜ Ȋ ƴŀƧŘƱǳȍǎȊȅŎƘ ǿ ǏǊŜŘƴƛƻǿƛŜŎȊƴŜƧ 9ǳǊƻǇƛŜ 

ƳǳǊȅ ƻōǊƻƴƴŜ ƳŀƧŊŎŜ нΣр ƪƳ ŘƱǳƎƻǏŎƛΦ WŜǏƭƛ ŎƘƻŘȊƛ ƻ ƴƻǿǎȊŊ ƘƛǎǘƻǊƛť ǘƻ ǿƱŀǏƴƛŜ 

tutaj w 193ф Ǌƻƪǳ ȊŀǿƛƴŊƱ hwt αhǊȊŜƱέΦ WŜƎƻ ȊŀƱƻƎŀ Ǉƻ ƛƴǘŜǊƴƻǿŀƴƛǳ ǿȅǇƱȅƴťƱŀ ǇƻŘ 

ƻǎƱƻƴŊ ƴƻŎȅ ƛ ŘƻǘŀǊƱŀ Řƻ ²ƛŜƭƪƛŜƧ .ǊȅǘŀƴƛƛΦ  

tƛŜǊǿǎȊȅƳ ƻŘǿƛŜŘȊƻƴȅƳ ƳƛŜƧǎŎŜƳ ōȅƱ ǇŀƱŀŎ ǇǊŜȊȅŘŜƴŎƪƛΦ /ƻ ǇǊŀǿŘŀ ƴƛŜ ƳƻƎƭƛǏƳȅ 

ǿŜƧǏŏ Řƻ ǏǊƻŘƪŀ ŀƭŜ ƻǘƻŎȊŜƴƛŜ ǇŀƱŀŎǳ ōȅƱƻ ƴŀ ǘȅƭŜ ŎƛŜƪŀǿŜΣ ȍŜ ǿŀǊǘƻ ōȅƱƻ ǎƛť ǘŀƳ 

ǳŘŀŏΦ tƻƴƻŏ ǎǘŀƱƻ ǎƛť ȊǿȅŎȊŀƧŜƳΣ ȍŜ ǇǊŜȊȅŘŜƴǘ ƧŀŘŀ ǏƴƛŀŘŀƴƛŜ ȊŜ ǎǿƻƛƳƛ 

ȍƻƱƴƛŜǊȊŀƳƛΦ 5ǊǳƎƛƳ ǿŀȍƴȅƳ ƻōƛŜƪǘŜƳ ōȅƱŀ ǊŜȊȅŘŜƴŎƧŀ ōƛǎƪǳǇŀ ƛ ƴǳƴŎƧǳǎȊŀ 

apostolskiego w Estonii. 

¢ŀƪ ƴŀǇǊŀǿŘť ƻƎƭŊŘŀƴƛŜ ǎǘŀǊŜƧ ȊŀōǳŘƻǿȅ Ƴƛŀǎǘŀ ȊŀŎȊȅƴŀƳȅ ƻŘ ǿƛŜȍȅ ƻōǊƻƴƴŜƧ 

nazywanej Gruba BertaΦ ¢ƻ ǘǳǘŀƧ ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť ǘŀōƭƛŎŀ ǇŀƳƛŊǘƪƻǿŀ ǇƻǏǿƛťŎƻƴŀ hwt 

αhǊȊŜƱέΦ .ŀǊŘȊƻ ŎƛŜƪŀǿȅƳ ƻōƛŜƪǘŜƳ ƧŜǎǘ ƪƻǏŎƛƽƱ ǏǿΦ WŀƴŀΦ !ōȅ ŘƻƪƱŀŘƴƛŜ ƻōŜƧǊȊŜŏ 

umieszczone w nim wyposŀȍŜƴƛŜ ƴƛŜ ǿȅǎǘŀǊŎȊȅ ƪƛƭƪŀ ƎƻŘȊƛƴΣ ŀ ƴƛŜǎǘŜǘȅ ƴŀǿŜǘ ǘȅƭŜ 

ŎȊŀǎǳ ƴƛŜ ƳŀƳȅΦ 5ƻǿƛŀŘǳƧŜƳȅ ǎƛťΣ ȍŜ tŀǊƭŀƳŜƴǘ 9ǎǘƻƴƛƛ ƧŜǎǘ м-izbowy i liczy ledwie 

млм ǇƻǎƱƽǿΦ DŘȅōȅ ōȅƱƻ ǘŀƪ ǳ ƴŀǎΦ 9ǎǘƻƴƛŀ ƧŜǎǘ ǇŀƵǎǘǿŜƳ ŎȅŦǊƻǿȅƳΦ 5ƻǎƱƻǿƴƛŜ 

ǿǎȊȅǎǘƪƻ Ƴƻȍƴŀ ǘǳǘŀƧ ȊŀƱŀǘǿƛŏ ǇǊȊŜȊ LƴǘŜǊƴŜǘΦ фу ҈ ǎǇƻƱŜŎȊŜƵǎǘǿŀ Ƴŀ ŘƻǎǘťǇ Řƻ 

Internetu. Niesamowite. 

 

¢ŀƪ ƴŀǇǊŀǿŘť ƳƴƻƎƻǏŏ ǏǿƛŊǘȅƵ ǿ ¢ŀƭƭƛƴƛŜ ƴŀǎ ǇǊȊȅǘƱŀŎȊŀΦ hƎƭŊŘŀƳȅ ŎŜǊƪǿƛŜΣ 

ƪƻǏŎƛƻƱȅ ƪŀǘƻƭƛŎƪƛŜ ƛ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ƴŀƳ ǎƛť ƳƛŜǎȊŀΦ 5ƭŀ ƴŀǎ ǏǿƛŊǘȅƴƛŀ ǘƻ ǏǿƛŊǘȅƴƛŀΦ WŜŘƴŀƪ 

ƧŜŘƴŀ Ǌƻōƛ ƴŀ ƴŀǎ ŘǳȍŜ ǿǊŀȍŜƴƛŜΦ ½ƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť ǿ ƴƛŜƧ ǿƛŜƭŜ ŎƛŜƪŀǿȅŎƘ ŀŎȊ 


